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Otrzymuję  liczne  skargi  przedstawicieli  środowiska  naukowego  prowadzącego 
badania  z  zakresu  biologii  molekularnej  i  biotechnologii,  w  sprawie  wysokości  opłaty 
skarbowej  pobieranej  za  każdorazowe  wydanie  zgody  i  uzyskanie  pozwolenia    na 
podstawie  ustawy  z  dnia  22  czerwca  2001  r.  o  organizmach  genetycznie 
zmodyfikowanych ( Dz. U. z 2001r., nr 76, poz. 811 ). Przedstawiciele nauki wywodzą, iż 
ustanowiona  opłata  w  wysokości  3400  zł  jest  tak  wysoka,  że  prowadzić  musi  do 
zahamowania badań. Przy ustalaniu bowiem wysokości opłaty nie liczono się z bardzo złą 
kondycją finansową jednostek prowadzących działalność naukową. 

Art.  71  powołanej  ustawy  dokonał  uzupełnienia  załącznika  do  ustawy  z  dnia  9 
września 2000r. o opłacie skarbowej ( Dz. U. z 2000 r., nr 86, poz. 960 z p. zm. ) poprzez 
dodanie  art.  47a  określającego m.  in. wysokość opłaty skarbowej pobieranej za zgody  i 
pozwolenia  wydawane  w  oparciu  o  art.  10  ustawy  o  organizmach  genetycznie 
zmodyfikowanych.  Art.  10  ustawy  stanowi,  iż  konieczne  jest  uzyskanie  zgody,  a  tym 
samym uiszczenie opłaty skarbowej, zarówno na uwolnienie GMO do środowiska, jak i na 
zamknięte  użycie  GMO.  Oznaczą  to  jednocześnie,  że  ustawa,  w  zakresie  wysokości 
opłaty  skarbowej,  nie  przewiduje  rozróżnienia  działań  realizowanych  z  użyciem  GMO 
przez  placówki  naukowobadawcze  i  działania  podmiotów  prowadzących  działalność  o 
charakterze  komercyjnym.  Na  tych  samych  warunkach  i  w  przy  tej  samej  opłacie 
uzyskiwane  będą  zarówno  pozwolenia  konieczne  do  prowadzenia  działalności 
dydaktycznej i badawczej, jak i zezwolenia na badania mające na celu obrót gospodarczy. 

Warszawa, 7 listopada 2001 r.



Tymczasem,  biorąc  pod  uwagę  środki  finansowe  jakimi  dysponują  placówki  badawcze 
oraz  fakt,  że  do  zrealizowania  jednego  tylko  projektu  badawczego  laboratorium  musi 
uzyskać  od  kilkunastu  do  kilkuset  pozwoleń,  trudno  jest  nie  zgodzić  się  z  opiniami 
środowiska  naukowego,  iż  uchwalona  w  tym  kształcie  ustawa  nie  tylko  nie  sprzyja 
rozwojowi nauki i techniki w Polsce, ale wręcz stanowi zagrożenie dla prowadzenia badań 
naukowych  i  kształcenia  studentów  w  zakresie  biochemii,  biotechnologii  i  genetyki  w 
naszym kraju. 

Kwestionowana opłata  była    jak  to wyjaśniło Ministerstwo Finansów ustalona w 
oparciu o opinię Ministerstwa Środowiska. Mimo interwencji pracowników Biura Rzecznika 
Praw  Obywatelskich  nie  doszło  do  działań  mających  na  celu  zmianę  wysokości  opłaty 
związanej z tymi badaniami. 

Proszę  Pana  Premiera  o  pilne  rozważenie  możliwości  podjęcia  działań 
zmierzających  zarówno  do  znowelizowania  ustawy  o  organizmach  genetycznie 
zmodyfikowanych  jak  i  tabeli  opłat  skarbowych    załącznika  do  ustawy  o  opłacie 
skarbowej. 

Pozwalam  sobie  do  niniejszego wystąpienia  załączyć  opinie  wybitnych  polskich 
naukowców  Pana prof. dr hab. Tomasza Twardowskiego, Pani prof. dr hab. Magdaleny 
Fikus, Pana prof. dr hab. Jacka Kuźnickiego, Pani dr hab. Jolanty Jura oraz wystąpienie 
Pana prof. dr hab. Aleksandra Koja i tekst rezolucji Rady Wydziału Biologii Uniwersytetu 
Warszawskiego. 

// Prof. dr Andrzej Zoll 
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